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SMÅVILTJAKT – EVALUERING 2012, ORDNING 2013 

 

Vedlegg:  
 

 

Saksframstilling: 

 

Fjellstyret ønsker en evaluering av opplegget for småviltjakta 2012, og en vurdering av 

ordning for 2013.  

 

Med bakgrunn i nedgang i rypebestanden i 2011 vedtok fjellstyret i sak 26/12 en del tiltak for 

å begrense uttaket. Prøveordningen med jakt i perioden 10.-14. september ble avviklet, og 

antall utenbygds kort til fordeling i resterende perioder i september ble redusert fra 480 til 

360.  

 

Fjellstyret ønsket å videreføre linjetaksering i forkant av jakta. Med bakgrunn i 

takseringsresultater, rapporter fra treningsfelt, jaktprøver og egne observasjoner ble det i sak 

42/12 vedtatt å innføre en dagskvote på 2 liryper/jeger/dag. I samme sak ble det ut i fra et 

forsvarlig uttak på ca. 15 % av bestanden, vedtatt å legge taksering og jaktrapporter til grunn 

for vurdering av tiltak eller eventuell jaktstopp i 3. periode (5.10.-23.12.) 

 

Etter septemberjakta ble det i sak 45/12 besluttet å sette et tak på ca 700 dagskort fra 5. 

oktober og utover. Etter gjennomgang av jaktrapporter og beregninger av uttak ble jakta 

stoppet 22. oktober. Da var det solgt 837 dagskort. 

 

Etter noen år med nedgang i rypebestanden viste takseringen i 2012 en oppgang i forhold til 

året før. Samlet for alle tre jaktfeltene var det før jakta beregnet en tetthet på 8 fugler per km
2
, 

mot 3 i 2011. Det syntes å være en oppgang i felt 1 (Venabygdsfjellet) og felt 2 (Friisvegen), 

mens det er nedgang i felt 3 på Breijordene.  

 

Produksjonen målt i antall kyllinger per 2 voksne hadde gått ned fra 4,4 i 2011 til 4,1 i år.  

Det så ut til å være dårligst tilslag i felt 3. Det var også inntrykket fra jaktprøven og 

treningsfeltet.  

 

Med utgangspunkt i 8 ryper/km2 og ca 470 km2 rypeterreng hadde vi i utgangspunktet drøye 

3 600 ryper før jaktstart. Med det som forskningsmiljøet i dag regner som et forsvarlig uttak 

(15 %), burde vi kunne ta ut nærmere 600 ryper uten at det påvirker bestanden nevneverdig.  
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Jegernes jaktrapporter er svært viktige, og det er disse fjellstyret bygger mye av sin kunnskap 

om småviltbestandene og småviltjakta på. En rapport med null skutte vilt er like viktig som en 

med 10 skutte ryper. I år er det lagt mye arbeid i purring av jaktrapporter, og vi takker 

kortselgerne for behjelpeligheten med å samle inn rapporter.  

 

Det har kommet inn rapport for 70 % av alle løste kort i 2012 (45 % i 2011). Det er rapportert 

for 71 % av utenbygdskortene (45 % i 2011), og 49 % av innenbygdskortene (53 % i 2011). 

Innleveringsprosenten for septemberjakta er 82 %, mot 61 % fra 5. oktober og utover. 

 

Av innleverte rapporter er det skutt 369 ryper. I tillegg til rype felles det et mindre antall av 

noen av de andre jaktbare artene. 

 
Tab. Totalt antall innrapportert felt småvilt 2002 - 2012. 

Arter 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 Snitt 

 Rype 1637 1531 1347 889 1701 994 379 731 638 369 1021,5 

 Orrfugl         4 5 4,5 

 Hare 58 77 74 31 88 34 17 15 28 9 43,1 

 Enkeltbekkasin 3 6 2 3 0 0 1 0 0 0 1,5 

 Rugde 0 0 2 3 3 0 4 0 1 1 1,4 

 Ender 10 14 10 2 6 2 2 1 1 5 5,3 

 Ringdue 0 5 1 0 0 1 0 0 0 0 0,7 

 Korp 4 4 2 13 9 5 4 6 3 2 5,2 

 Kråke 5 1 6 2 10 2 6 3 5 6 4,6 

 Måke 0 0 1 1 4 1 0 0 0 0 0,7 

 Mår 0 0 1 3 1 0 2 4 0 0 1,1 

 Rødrev 1 6 1 3 5 9 0 1 2 0 2,8 

 Mink 5 3 2 10 4 1 0 1 1 2 2,9 

 Røyskatt 3 3 3 7 8 4 2 7 5 0 4,2 

 

Totalt for utenbygds og innenbygds er det i gjennomsnitt felt 0,26 ryper per jaktdag. Også i år 

ser vi at det er innenbygdsjegere med hund som har vær mest effektive, med 0,66 ryper per 

dag (0,71 i 2011). Innenbygds jegere uten hund har fått 0,33 ryper per dag (0,49 i 2011). Til 

sammenligning har utenbygds jegere med hund fått 0,26 (0,33 i 11,) og utenbygds uten hund 

0,18 ryper per jaktdag (0,30 i 11). 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Tab. Oppsummering av kortsalg og rapporter fra rypejakta 2012.  

Totalt utenbygds og innenbygds m/hund u/hund Totalt %-andel Totalt 2011 

Totalt ant. solgte kort 619 268 887   1 511 

Totalt ant. innleverte kort 429 188 617 70 % 683 

Totalt ant. jaktdager 977 430 1 407   1 751 

Snitt ant. jaktdager / innlev. kort 2,3 2,3 2,3   2,6 

Jegere som IKKE har skutt rype 299 144 443 73 % 455 

Jegere som HAR SKUTT rype 122 40 162 27 % 228 

Totalt ant. felte ryper 288 81 369   638 

Snitt ant. rype / jeger som har skutt rype 2,4 2,0 2,3   2,8 

Snitt ant. ryper / innleverte kort 0,7 0,4 0,6   0,93 

Snitt rype / jaktdag totalt 0,29 0,19 0,26   0,36 

 

Når vi tidligere har beregnet det totale uttaket under jakta, har vi gått ut i fra at den halvparten 

som ikke leverer rapport skyter like mye som de som rapporterer. Når vi nå har fått inn så 

mye som 70 % av rapportene kan det tyde på at dette ikke er helt reelt. Når en ser på antall 

jegere som ikke har skutt rype, og antall skutte ryper per jaktdag, ser en at det har gått ned fra 

2011. Det kan ha sammenheng med mindre fugl, men det er lite trolig ut i fra takseringen. 

 

Om en likevel for 2012 går ut i fra at den 30-prosenten som ikke har levert rapport skyter like 

mye som resten, vil det teoretiske uttaket være ca 530 ryper, altså i underkant av 15 % av 

bestanden under takseringen.   

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

Saksbehandlers merknader:  

 

Ordningen med søknad, tildeling og utsendelse av tilbud for jakt i begrenset periode i 

september foregikk i 2012 som tidligere år, bortsett fra at antall kort i de ulike feltene ble noe 

redusert, spesielt med hund. Administrasjonen av småviltjakta tar mye tid og ressurser, og det 

jobbes med alternative løsninger rundt dette. For 2013 vil en uansett kjøre samme opplegg 

som tidligere år, og saksbehandler ser det fornuftig å legge seg på samme nivå som i fjor med 

hensyn til antall kort til utenbygdsboende i begrenset periode.  

 

Ordningen med dagskvote virket å bli godt mottatt av jegerne, selv om noen mente den var for 

lav, og at sesongkvote er en bedre løsning. Et ankepunkt er også at det kan oppstå mørketall, 

om ikke jegerne overholder kvotebestemmelsen. En må likevel gå ut i fra at jegerne er sitt 

ansvar bevist og melder inn felt vilt. Det virker til at jegerne fikk med seg kvoteinnføringene 

selv om disse kom tett opp mot jakta, etter taksering. 

 

Vedtaket om å innføre jaktstopp ved et vist antall solgte kort i 3. periode medførte relativt 

mye merarbeid både med hensyn til oppfølging av kortselgere og jegere. Å ta utgangspunkt i 

takseringen og potensielt uttak synes likevel som en grei måte å styre avskytingen på, og 

administrasjonen vil jobbe videre med alternative salgs- og innrapporteringsmetoder.  

 



Det var sist høst stort fokus på småviltjakta og fjellstyrenes forvaltning og håndtering av 

kortsalg, begrensninger, fredning etc. Flere fjellstyrer stengte jakta, enten fra jaktstart eller 

undervegs i jakta, deriblant også Ringebu fjellstyre. Samtidig som det legges ulike 

begrensninger i jakta, og administrasjonen øker som følge av tettere oppfølging av jegerne, 

reduseres fjellstyrets inntekter. Det er en utfordring, selv om en bærekraftig forvaltning av 

småviltet må ligge i bunn. 

 

Sannsynligvis har de fleste rettighetshavere grunnlag for ett vist jakttrykk, og det er viktig at 

det finnes et bredt tilbud om småviltjakt for allmennheten. Da spres jegerne og jakttrykket på 

større områder. 

 

 

 

Forslag til vedtak: 

 

Fjellstyret kjører samme opplegg som tidligere år med søknad via egen hjemmeside, og lokal 

håndtering av tildeling og utsending av tilbud om småviltjakt i begrenset periode. Det tas 

utgangspunkt i samme antall kort og fordeling på felt som i 2012. 

 

Ordningen med taksering i august videreføres, og fjellstyret kan delegere fastsetting av ev. 

dagskvoter til administrasjonen.  

 

Taksering og et forsvarlig uttak på ca 15 % av bestanden legger føringer for jakta i 3. periode.    

 

 

 

Møtebehandling: 

 

Inge Asphoug foreslo en omskriving av andre avsnitt i forslag til vedtak: 

 

Ordningen med taksering i august videreføres. Med bakgrunn i takseringsresultater, 

rapporter fra treningsfelt, jaktprøver og egne observasjoner avgjør fjellstyret i månedsskifte 

august-september om det kan selges kort utover forhåndssalget i september, samt ev. 

kvotebegrensninger. 

 

 

 

Vedtak: 

 

Fjellstyret kjører samme opplegg som tidligere år med søknad via egen hjemmeside, og lokal 

håndtering av tildeling og utsending av tilbud om småviltjakt i begrenset periode. Det tas 

utgangspunkt i samme antall kort og fordeling på felt som i 2012. 

 

Ordningen med taksering i august videreføres. Med bakgrunn i takseringsresultater, rapporter 

fra treningsfelt, jaktprøver og egne observasjoner avgjør fjellstyret i månedsskifte august-

september om det kan selges kort utover forhåndssalget i september, samt ev. 

kvotebegrensninger. 

 

 



Taksering og et forsvarlig uttak på ca 15 % av bestanden legger føringer for jakta i 3. periode. 

    

Enstemmig vedtatt 
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